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Abstract.  Respiratory allergic diseases, which include allergic rhinitis and bronchial asthma, are a serious medical and social problem worldwide 
due to their high prevalence and negative impact on the quality of life of the relevant category of patients. The development of respiratory allergy 
pathology is usually caused by inhaled allergens, which are divided into seasonal: tree, grass or weed pollen, as well as year-round — house dust 
mites, mold, pet epithelium.
 But at the same time, respiratory manifestations of allergic pathology are often combined with its non-respiratory manifestations, which affects 
the profile of sensitization of patients to various allergens and requires a personalized approach to specific allergy diagnostics and immunotherapy.
The aim of this study was to study the profile of sensitization to the components of various allergens in patients with respiratory allergic pathology.
 Materials and methods. The results of a multiplex study (determination of specific IgE to 112 allergenic proteins using the ImmunoCap ISAC test 
system) in 291 patients who applied to the Clinic of Allergology and Immunology “Forpost” with signs of respiratory allergic pathology were analyzed.
 Results. Among the seasonal allergens, the most frequent causes of sensitization were spring tree proteins (PR10) — Bet v1, timothy and meadow 
grasses Phl p1, and ragweed Amb a1. Among year-round allergens, sensitization to the major allergenic component of cats — uteroglobin Fel d1, 
major components of house dust mites and  mold fungi Alternaria alternata was most often detected.  Among the allergenic proteins of dogs, 
sensitization to urinary kallikrein Can f5 was most common. The vast majority of examined patients also had sensitization to food allergens of 
three main groups of proteins — thermolabile proteins (PR10), lipid transport proteins (LTP), or tropomyosin.
 Conclusions. In the structure of sensitization among adult patients, the main components of pollen allergens of spring trees (Bet v1), meadow 
grasses (Phl p1) and ragweed (Amb a1) play an important role. Year-round allergens include cat allergens (Fel d1), house dust mites (Der р1, 
Der f1, Der p2, Der f2) and Alternaria alternata mold (Alt a1). In patients with hypersensitivity to dog and house dust mite allergens, it is 
necessary to determine the presence of antibodies to such important components as Can f5 and Der p23.  Sensitization to minor components of 
allergens was detected much less often, however, the appropriate determination of antibodies to them is also important, as it affects the choice of 
patient treatment tactics. Sensitization to food products in persons with respiratory allergic diseases is due to cross-properties of inhaled and food 
allergens due to PR10, LTP and tropomyosin molecules. 
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 Резюме. Респираторные аллергические заболевания, к которым относятся аллергический ринит и бронхиальная астма, представляют 
серьезную медицинскую и социальную проблему во всем мире из-за их значительной распространенности и негативного влияния на 
качество жизни соответствующей категории пациентов. Развитие респираторной аллергопатологии, как правило, вызывают ингаляци-
онные аллергены, которые делятся на сезонные: пыльца деревьев, трав или сорняков, а также круглогодичные — клещи домашней 
пыли, плесень, эпителий домашних животных.  Но при этом респираторные проявления аллергической патологии нередко сочетаются 
с нереспираторными ее проявлениями, что отражается на профиле сенсибилизации пациентов к различным аллергенам и требует пер-
сонифицированного подхода к специфической аллергодиагностике и иммунотерапии.
Целью исследования было изучение профиля сенсибилизации к компонентам различных аллергенов у пациентов с аллергической респи-
раторной патологией.
 Материалы и методы. Проанализированы результаты мультиплексного исследования (определение специфических IgE к 112 аллер-
генным белкам с помощью тест-системы ImmunoCap ISAC) у 291 пациента, обратившихся в Клинику аллергологии и иммунологии 
«Форпост» с признаками респираторной аллергической патологии.
Результаты. Среди сезонных аллергенов наиболее частыми причинами сенсибилизации были белки весенних деревьев (PR10) — 
Bet v1, тимофеевки и луговых трав Phl p1, а также амброзии Amb a1. Среди круглогодичных аллергенов чаще всего выявляли 
сенсибилизацию к мажорному аллергокомпоненту кошки — утероглобину Fel d1, мажорным компонентам клещей бытовой пыли 
и плесневых грибов Alternaria alternata.  Среди аллергенных белков собаки чаще всего встречалась сенсибилизация к мочевому кал-
ликреину Can f5. У подавляющего большинства обследованных пациентов также имела место сенсибилизация к аллергенам пищевых 
продуктов из трех основных групп белков — термолабильных белков (PR10), белков-переносчиков липидов (LTP) или тропомиозина.
 Выводы. В структуре сенсибилизации среди взрослых пациентов важную роль играют главные компоненты аллергенов пыльцы весенних дере-
вьев (Bet v1), луговых трав (Phl p1) и амброзии (Amb a1), а среди круглогодичных аллергенов — аллергены кошки (Fel d1), клещей бытовой 
пыли (Der р1, Der f1, Der p2, Der f2) и плесени Alternaria alternata (Alt a1). У пациентов с гиперчувствительностью к аллергенам собаки и 
клещам бытовой пыли необходимо определять наличие антител к таким важным компонентам, как Can f5 и Der p23.  Сенсибилизация к минор-
ным компонентам аллергенов выявлялась значительно реже, однако соответствующее определение антител к ним также важно, поскольку это 
влияет на выбор тактики лечения пациентов. Сенсибилизация к пищевым продуктам у лиц с аллергическими респираторными заболеваниями 
обусловлена перекрестными свойствами ингаляционных и пищевых аллергенов за счет молекул PR10, LTP и тропомиозина.
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